
بلاتکلیفی ارز ترجیحی 

نگاه

 صدای آمریکا را
می شنوید!

یون�س مولای�ی: »تنها راه بازگش��ت س��پاه به 
پادگان ها این است که در لیست تحریم ها باقی 
بمان��د. چیزی که از س��پاه نصیب جامعه ایران 
می شود، منفی است و باید جایی متوقف شود. 
فکر نمی کنم خروج س��پاه از لیست گروه های 
تروریس��تی، به نفع جامعه ای��ران و منافع ملی 
باش��د«. اگر تا اینجا تصور کردید که با سخنان 
یکی از س��لطنت طلب های پیر و خارج نش��ین، 
اعضای فرق��ه بدنام منافقین ی��ا نهایتا یکی از 
کارشناس��ان کراوات  زده فعال در ش��بکه های 
فارس��ی زبان ماهواره ای مواجه ش��ده اید سخت 
در اشتباهید! این بخشی از اظهارات ضدملی و 
وقیح فائزه هاشمی در یکی از برنامه های مجازی 

در شب های اخیر است. 
س��ابقه آقازاده جنجالی مرحوم رفسنجانی 
چ��ه در قول و چه در عمل سرش��ار از چنین 
رفتارهایی است. به همین خاطر اظهارات اخیر 
وی در همصدایی کامل با جریانات ضدانقلاب 
را که آویزان دولت های غربی )و جدیدا عربی( 
به دنبال پابرجایی تحریم ها و حتی تشویق به 
حمله نظامی به کش��ورمان هستند، نمی توان 
چندان بی سابقه خواند. چنانکه این عضو حزب 
کارگزاران س��ازندگی سال 99 نیز با طرح این 
ادعا که پیروزی ترامپ باعث پابرجایی تحریم ها 
علیه کشورمان می شد، از شکست این اسطوره 
دنائت که دستش به خون یکی از راستین ترین 
فرزندان ایران آلوده اس��ت ناراحت ش��ده بود. 
هرچند پیروزی بایدن و تجربه دوباره مواجهه 
با دولت دموکرات ها این حقیقت را بر همگان 
هویدا کرد که نمی توان از تغییر س��اکنان کاخ 
سفید انتظار تغییر رویه ای در مشی استکباری 
آمریکا داش��ت اما صراحت موضع این آقازاده 
اصلاح طلب، یکی از عبرت آموزترین ورق های 
کتاب خیانت غربگرایان را به سرنوشت ایران و 

ایرانی نمایان کرد. 
طن��ز تلخ مواجه��ه اصلاح طلبان ب��ا پدیده 
»تحری��م« به عنوان ابزاری برای به فروپاش��ی 
کش��اندن اقتصاد ای��ران نماد کامل��ی از نفاق 
سیاسی است؛ جریانی که روزی با شعار مقابله با 
تحریم ها خود را به صدارت امور رساند و کشور 
را با حجم مضاعفی از تحریم خارجی و انباشتی 
از معضلات اقتصادی ناشی از ناکارآمدی تحویل 
داد. آنها که بیش��ترین نفع را از تحریم خارجی 
برده و خیرخواهان کشور را با برچسب »کاسب 
تحریم« مورد شماتت قرار دادند. صراحت لهجه 
فائزه هاشمی که روزی سوگوار شکست ترامپ 
می ش��ود و دیگر روز از تحریم حافظان امنیت 
ای��ران دفاع می کند، صرفا رونمایی از مش��ی و 
رویه ای است که غربگرایان در یک دهه گذشته 
در مواجهه با فشار خارجی از خود نشان داده اند.

دشمن 
عصبانی باش

 چرا سلبریتی ها به هر قیمتی خود را 
جلوی چشم می اندازند؟!

سنگ اندازی ها ادامه دارد؛ آمریکا لغو تحریم ها را 
به حل مسائل فرابرجامی توسط ایران مشروط کرد

مصرف   زمان 
ابزار   نامیرایی 

سلبریتی ها

و کشی  زیر      و     ر
واشنگتن

یق   دوز سوم  تزر
بدون   معطلی!

در پی هشدار ها نسبت به اوج گیری کرونا در 
ما ه های آینده، تکمیل واکسیناسیون ضروری است

سرلشکر سلامی در دیدار با امیر سرلشکر موسوی: 
دشمن از وحدت بین ارتش و سپاه عصبانی است
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بایسته ها و ملاحظات اجرای سیاست اصلاح ارز ترجیحی؛ باید درباره وضعیت فعلی تخصیص دلار4200 تومانی تصمیم قاطع گرفت

 بیانیه 2۳0 نفر از نمایندگان سخنگوی دولت با اشاره به هزینه کرد منابع آزاد  شده:
در حمایت از اقدامات رئیس دستگاه قضا

تیترهای امروز

 دکت�ر مصطف�ی نیک اقب�ال:
قٍ   شْیَاه إمِْلاَا دَاکُمْ خَا وَا لَا تَاقْتُلُوا أَاوْلَا

بِیرًا )۳۱(؛  انَا خِطْئًا کَا َارْزُقُهُمْ وَاإیَِّاکُمْ إنَِّ قَاتْلَاهُمْ کَا نَاحْ��نُ ن
بچه های تان را از ترس فقر و خواری نکشید، زیرا روزی 
آنها و شما را ما می دهیم. کشتن آنان بد گناهی است.

بچه کش های آن زمان، بچه های خود را از ترس فقر و 
بیم ناتوانی تغذیه، بویژه اگر دختر می بود، پس از تولد زنده 
به گور می کردند و بچه کش های زمان ما بچه را در حالی 
که هنوز در شکم  مادر است سقط می کنند و می کشند. 

در ادامه تصریح شده این کار، خطایی بزرگ است.
سقط جنین از گناهان زشتی است که در دوران ما 
شیوع بسیار یافته و قبحش مستور شده. کسانی که فرزند 
خویش را بیندازند و سقط کنند، قطعا روی خوش در 

زندگی نخواهند دید.
»إم��لاق« فقر معنا نمی دهد، بلکه خواری و تباهی 
معنا می دهد، فقر از چیزهایی است که موجب خواری 
می شود. امروز دلیل سقط جنین بیشتر ناتوانی روحی 
و روانی از بزرگ کردن بچه است نه فقط فقر. این آیه 
إملاق و ترسیدن از آن را امری موهوم می داند که با تذکر 
به روزی رسانی و کارسازی خدا باید از آن فاصله گرفت.
َارْزُقُهُ��مْ وَاإیَِّاکُمْ« معنای لطیفی  از عب��ارت »نَاحْنُ ن
می توان اس��تخراج کرد، اینکه رزق و روزی انس��ان در 
سایه رزق و روزی فرزند او است. یعنی انسان سر سفره 
فرزندانش نشسته. برای همین است که اولددار شدن 
معمول روزی را زیاد می کند. البته این آیه، مشابهی هم 
کُمْ مِنْ  دَا در س��وره انعام )آیه ۱5۱( دارد: وَالَا تَاقْتُلُوا أَاوْلَا
َارْزُقُکُمْ وَاإیَِّاهُمْ؛ اولدتان را به خاطر فقر و  قٍ نَاحْنُ ن إمِْ��لاَا
ذلت نکشید که ما آنها و شما را روزی می دهیم. در این 
آیه برعکس، فرزند را س��ر س��فره والدینش نشانده که 
این هم مطلب حقی اس��ت. اصول رابطه والد با ولد، در 
س��ببیت رزق، دو طرفه است و در بعضی ارزاق، فرزند 
ا  انَا أَابوُهُمَا به خاطر والدین روزی می خورد، مثل آیه »وَاکَا
ا ]الکهف: 82[« و در بعضی  ُّکَا أَانْ یَابْلُغَا الحًِ��ا فَاأَارَاادَا رَاب صَا
مٌ  لاَا ارزاق به عکس است، شاهدش این آیه است: قَاالَا سَا
ا ]مریم: 47[  فِیًّ انَا بيِ حَا َّهُ کَا ِّي إنِ غْفِرُ لَاکَا رَاب أَاسْتَا لَایْکَا سَا عَا
که پدر ابراهیم ناخواسته پای سفره استغفار فرزندش 

روزی می خورد و مهلت می یافت.
تفاوت دیگری در این 2 آیه هست: در یکی صحبت 

از املاق شده و در دیگری از خشیه الملاق.
»املاق« فقر و خواریِ بالفعل است و »خشیه الملاق« 
بیم و ترس از املاق آینده. جمع این 2 آیه این می شود که 
نه به خاطر فقر و ذلتی که اکنون دست به گریبان آنید، 
کار نادرستی بکنید؛ نه از ترس فقر و ذلت در آینده، بلکه 
به خدا توکل کنید و والد خوبی برای بچه های خود باشید.
جلد نود و ششم بحارالأنوار از امام صادق )ع( روایت 
می کند حاجی هرگز دچار »املاق« نمی شود. پرسیدند 
املاق دیگر چیست؟ فرمودند: مگر قرآن را نمی خوانید؟! 

إملاق، إفلاس است، یعنی بیچارگی محض.

بِیلًا )۳2( اءَا سَا ه وَاسَا انَا فَااحِشَا َّهُ کَا َاا إنِ بوُا الزِّن وَالَا تَاقْرَا
به سمت زنا نروید؛ چون زنا، هم کار زشتی است  و 

هم زندگی شما را به بیراهه می برد!
جالب است که نگفته زنا نکنید، گفته به سمت زنا 
نروید. چون زنا فرآیندی است که محتاج زمینه چینی 
اس��ت. پس گفته مراقب باشید که مقدمات زنا فراهم 
نش��ود، چون وقتی شهوت جوشید و شرایط مهیا بود، 
مراقبت تقریبا ناممکن است. پس، از تدارک شرایط زنا 
مثل هرزگی چشم و معاشرت بی قید و پا دادن به نامحرم 

باید حذر کرد. پناه بر خدا از زنا و تقریب زنا!
زنا هم خودش بس��یار زشت و به تعبیر آیه شریفه، 
فاحشه است، هم انسان را وارد مسیر بسیار بدی می کند 
اءَا  و مش��کلات زنجیره وار به وجود می آورد. عبارت »سَا
بِیلًا« نش��ان می دهد مدمن الزنا یعنی کسی که زنا  سَا

عادتش شده، عاقبت به خیر نمی شود.
زنا در سوره فرقان و ممتحنه در ردیف قتل و سرقت 

آمده و این نشان از بزرگی بسیار این گناه دارد.
جلد هفتاد  و شش��م بحارالأنوار از امام رضا )ع( روایت 
می کند زنا حرام شده، چون فساد بسیار به بار می آورد، 
از جمله سقط جنین، انتساب نادرست بچه به دیگری، 

ترک تربیت ولدالزنا، تباهی میراث و... .
أمالی از امیرمؤمنان )ع( روایت می کند 4 چیز است 
که اگر هر یک وارد خانه ای شود، نابود می شود: خیانت 

و دزدی و شرب خمر و زنا.
قِّ وَامَانْ قُتِلَا  رَّمَا اللهُ إلَِّ باِلحَْا وَالَا تَاقْتُلُوا النَّفْسَا الَّتِي حَا
َّهُ  تْلِ إنِ اناً فَالاَا یسُْرِفْ فيِ القَْا لیِِّهِ سُلطَْا لنَْاا لوَِا عَا دْ جَا ظْلُومًا فَاقَا مَا

نْصُورًا )۳۳( انَا مَا کَا
آدم بی گناه��ی که خدا جان��ش را محترم می داند، 
نکشید؛ مگر اینکه شرعا حقش باشد. به خانواده هر که 
ناحق کشته شود، اجازه قصاص داده ایم. البته آنها نباید 
در اجرای قصاص زیاده روی کنند، چون آنقدر که باید، 

حق شان رعایت شده است.
قتل به  غیر حق حتی یک نفر، در سوره مائده معادل 
یْرِ  َافْسًا بغَِا کشتن تمام انسان ها دانسته شده: مَانْ قَاتَالَا ن
مِیعًا  ا قَاتَالَا النَّاسَا جَا أَانَّمَا ��ادٍ فِ��ي الْأَارْضِ فَاکَا نَافْسٍ أَاوْ فَاسَا
]المائده: ۳2[. چرا؟ چون کسی که توانسته یک نفر را 

عمدا بکشد، بقیه را هم می تواند بکشد.
حق قصاص هم پیش گیرنده از قتل است و هم اگر 

قتلی رخ داد، جلوی اسراف در قتل را می گیرد.
اسراف در قتل، چنین است که به جای یک نفر، چند 
نفر از طایفه قاتل را به خونخواهی مقتول می کشتند یا به 
نزدیکان قاتل آسیب می رساندند، تنها به صرف انتساب 

با وی یا قاتل را مثله می کردند.
اناً« و  لیِِّهِ سُ��لطَْا لنَْاا لوَِا عَا دْ جَا ب��ا توجه به عب��ارت »فَاقَا

نُوا« ]البقره:  َّذِینَا آمَا گذاشتنش پیش عبارت »اللهُ وَاليُِّ ال
257[ می توان فهمید قاتل مؤمن مستقیما با خدا و رسول 
خدا )ص( طرف است و باید منتظر انتقام سختی باشد.

در نهج البلاغه، امیرمؤمنان )ع( به مالک می نویسد: 
خون ناحق، پایه های حکومت را سست می کند و بنیاد 
آن را ریش��ه کن کرده و به دیگری منتقل می کند، لذا 
اگر خونی ریخته شد، لاقل سریعا دیه آن را به خانواده 

مقتول پرداخت کن.
وقعه الصفین روایت می کند علی )ع( در شب دوازدهم 
رجب وارد کوفه شد و حکومت آنجا را به دست گرفت. 
برخی شیوخ خدمتش رسیدند، مالک اشتر خیرخواهی 
کرد و گفت: یا علی! اندکی ستم برای استحکام پایه های 
حکومت لزم است. امیرمؤمنان )ع( فرمودند: هیهات ای 
مالک! علی طبق کتاب خدا حکومت می کند که فرموده 
یک نفر را برای قتل یک نفر بکشید نه بیشتر. سپس آیه 

شریفه بال را تلاوت فرمودند.
تَّی یَابْلُغَا  نُ حَا بوُا مَاالَا الیَْاتِیمِ إلَِّ باِلَّتِي هِيَا أَاحْسَا وَالَا تَاقْرَا

هُ ... )۳4( أَاشُدَّ
به اموال یتیم نزدیک نشوید، مگر برای حفظ و افزایش 

آن، تا اینکه او به رشد کافی برسد.
چون حرمت مال یتیم بسیار است و احتمال اتلاف 
آن بسیار، و آدم در این زمینه ید طولیی در توجیه دارد، 
لذا فرموده حتی نزدیک این قضیه نشوید و احتیاط کنید 
که وزر و وبال دارد و خیلی ها نابود شده اند. آیه ۱۰ سوره 
ا  َّمَا َّذِینَا یَاأکُْلُونَا أَامْوَاالَا الیَْاتَاامَای ظُلمًْا إنِ نساء می فرماید: إنَِّ ال
عِیرًا؛ یعنی خوردن  یَاصْلَاوْنَا سَا َاارًا وَاسَا یَاأکُْلُونَا فيِ بطُُونهِِمْ ن

مال یتیم، آتش خوردن است.
از این آیه دانس��ته می ش��ود که به بعضی چیزها تا 
می شود نباید نزدیک شد و باید نسبت به آنها محتاط 

بود. قضاوت و حق الناس از جمله این امورند.
سوال: اگر صلاح یتیم در گردش مالش بود، نه نزدیک 
نشدن به آن مال، آن وقت چه باید کرد؟ باید مالش را 
در دست گرفت و به کار انداخت؟ از این آیه بر خلاف 
ادعای برخی مفس��ران، وجوب یا استحباب چنین 
امری نتیجه گرفته نمی شود و در صورت اتلاف مال 
بعید است بشود ید را ید امانی دانست. یعنی متلف 

ضامن است.
جلد نوزدهم وسائل روایت می کند از امام صادق )ع( 

پرسیدند: حد رشد در این آیه چیست؟ فرمودند: بلوغ.
انَا مَاسْئُولً )۳4( هْدَا کَا هْدِ إنَِّ العَْا وَاأَاوْفُوا باِلعَْا

ب��ه عهده��ای خود وف��ا کنید که درب��اره عمل به 
عهدهای تان باید جوابگو باشید.

مقصود از عهد، هم قراردادهای کتبی است، هم قول 
و قرار شفاهی که دیگران رویش حساب کرده اند. حتی 

وعده، می تواند نوعی عهد محسوب شود، بویژه اگر طرف 
بر مبنایش متحمل زحمتی شده باشد و امیدی بسته 
نُوا لمَِا  َّذِینَا آمَا ا ال باشد. آیه 2 سوره صف می فرماید: یَاا أَایُّهَا
؛ چرا چیزی می گویید که به آن  لُونَا ا لَا تَافْعَا تَاقُولُ��ونَا مَا
لُونَا  ا لَا تَافْعَا قْتًا عِنْدَا اللهِ أَانْ تَاقُولوُا مَا بُرَا مَا عمل نمی کنید؟! کَا
]الصف: ۳[ این پیش خدا خیلی بزرگ است و خشم خدا 

را به جوش می آورد.
اسِ المُْسْتَاقِیمِ ذَالکَِا  یْلَا إذَِاا کِلتُْمْ وَازنِوُا باِلقِْسْطَا وَاأَاوفُْوا الکَْا

نُ تَاأوْیِلًا )۳5( یْرٌ وَاأَاحْسَا خَا
وقتی می خواهید چیزی به مردم بفروشید، درست 
بکش��ید و با ترازوی دقیق وزن کنید؛ این کار به   سود 

شماست و بهترین برگشت را به شما دارد.
اجن��اس یا بر مبنای کیل)حج��م( خرید و فروش 
می ش��وند، یا بر مبنای وزن)جرم(، یا بر مبنای تعداد. 
کم فروش��ی آن است که به جای یک لیتر شیر، یا یک 
کیلو گوشت، یا صد عدد گردو، کمتر از آن را به مشتری 
بدهیم ولی چنین وانمود کنیم که یک لیتر یا یک کیلو 
یا صد ع��دد تحویلش داده ایم. چط��ور چنین چیزی 
ممکن است؟ با دستکاری در کیل یا ترازو یا شمارش 
یا درج اشتباه وزن و حجم بر روی بسته بندی محصول. 
البته امروز تقلب های دیگر هم ممکن است؛ مثل تغییر 
تاریخ انقضای محصول یا کم کردن کیفیت محصول یا 
جایگزینی محتویات درجه یک با درجه 2 مثلا چربی شیر 
را گرفتن و چربی نباتی اضافه کردن و ... البته کم فروشی 
فقط منحصر به اجناس نبوده و  در خدمات هم صادق 
است، مثلا طبیبی که به بیمارش درست رسیدگی نکند 
یا مهندسی که برای نظارتش کم بگذارد هم از مطففین 

یا کم فروشانند.
��نُ تَاأوْیِلًا« نشان می دهد  یْرٌ وَاأَاحْسَا لکَِا خَا عبارت »ذَا
این کار، کار درست است و سرانجام، برکاتش به انسان 

بازمی گردد. تأویل بازگشت معنا می دهد.
الیقین از امام صادق )ع( روایت می کند همان طور که 
هر چیزی را ترازویی است، امام هم ترازوی دین است. 

پس نه از امام پیش بیفتید نه پس بمانید!
رَا وَاالفُْؤَاادَا  مْعَا وَاالبَْاصَا ا لَایْسَا لَاکَا بهِِ عِلمٌْ إنَِّ السَّ وَالَا تَاقْفُ مَا

نْهُ مَاسْئُولً )۳۶( انَا عَا کُلُّ أوُلَائِکَا کَا
دنبال آنچه نمی دانی، راه نیفت، زیرا درباره گوش و 
چشم و دل که راه های دانستنند، انسان باید جوابگو باشد.

یعنی هرچه را که به درستی اش یقین نداری، وا نه! و 
پی اش مرو و از آن تبعیت مکن. فقط، راهی را که یقین 
داری درست است برو و کاری را که صد در صد خدایی 
می دانی بکن و روی چیزی وقت و ذهن بگذار که می دانی 
قطعا مرضی خداست، چون فردای قیامت، بلکه فردای 
دنیا، باید نس��بت به هرچه دیده ای یا شنیده ای یا دل  

داده ای و وقت گذاشته ای، جوابگو باشی.
از نکات جالب و خوفناک این آیه، مسؤول دانستن 
دل اس��ت. یعنی اینطور نیست که ما به هرچه دل مان 

می خواهد، مجاز باشیم فکر کنیم.
ای��ن آیه، به زعم حقیر، از حکیمانه ترین آیات قرآن 
اس��ت و عمل به مقتضایش، مس��یر زندگی انسان را 

عوض می کند.
کافی روایت می کند که کس��ی به ام��ام صادق )ع( 
عرض کرد: در مستراح طول می دهم تا صدای کنیزکان 
آوازه خوان همسایه را بش��نوم. امام فرمودند: کار بدی 
می کنی. پرسید: طبق کجای قرآن؟ امام )ع( فرمودند: 

نْهُ مَاسْئُولً. انَا عَا ادَا کُلُّ أوُلَائِکَا کَا رَا وَاالفُْؤَا مْعَا وَاالبَْاصَا إنَِّ السَّ
تفسیر قمی از امام باقر )ع( روایت می کند یک معنای 
ا لَایْسَا لَاکَا بهِِ عِلمٌْ« این است که هرگز کسی  »لَا تَاقْفُ مَا

را به چیزی که یقین نداری متهم مکن.
مکارم الخلاق از رسول خدا )ص( روایت می کند که 
ای پسر مسعود! هرگز مگو جز آنچه را که خودت شنیده 
ا لَایْسَا لَاکَا بهِِ عِلمٌْ. و دیده ای. مگر نخوانده ای: لَا تَاقْفُ مَا

رَاحًا إنَِّکَا لَانْ تَاخْرِقَا الْأَارْضَا وَالَانْ  وَالَا تَامْشِ فيِ الْأَارْضِ مَا
تَابْلُغَا الجِْبَاالَا طُولً )۳7(

با سرمستی روی زمین راه نرو. هر چقدر قوی باشی، 
زمین را که نمی توانی با قدم هایت بشکافی! هر چقدر هم 

بزرگ باشی، قدت به کوه ها که نمی رسد!
راجع به »مَارَاح« آیه زیر کارگشاست:

ا  قِّ وَابمَِا یْرِ الحَْا ا کُنْتُمْ تَافْرَاحُونَا فيِ الْأَارْضِ بغَِا لکُِمْ بمَِا ذَا
کُنْتُمْ تَامْرَاحُونَا ]غافر: 75[ یعنی آنها را در آب داغ و سپس 
آتش دراندازید، چون در زمین به ناحق فرح می کردند 
و فرح، ایشان را به مرح کشاند. »مرح« مستی و فساد 
ناشی از فرح است. فرح که امتداد پیدا کند و تعمیق شود، 
انسان را به مرح می کشاند. در حال فرح، انسان خودخواه 
اس��ت و  در حال مرح این خودخواهی به خودپرستی و 

انکار عملی خدا می رسد.
حالت مقابل مرح، تواضع همراه با ذکر مدام و خود را 
دائم در حضور خدا دیدن است. کسی که ذاکر و حاضر 

نباشد، مست خویش است و سرمست دنیا.
در روایات اس��ت که امام حسن مجتبی )ع( با آنکه 
ثروت بسیار داشته و از بهترین مرکب ها بهره مند بوده اند، 
سفر حج را با پای پیاده می رفته و می فرموده اند: تا در 

برابر پروردگارم تواضع کنم.
فقیه از امیرمؤمنان )ع( روایت می کند که »مرح« در 

این آیه یعنی هر راهی که رضای خدا نیست.
لکَِا  کْرُوهًا )۳8( ذَا ِّکَا مَا ��یِّئُهُ عِنْدَا رَاب انَا سَا لکَِا کَا کُلُّ ذَا
َاهًا  لْ مَاعَا اللهِ إلِ ه وَالَا تَاجْعَا ُّکَا مِنَا الحِْکْمَا َایْکَا رَاب ی إلِ ا أَاوْحَا مِمَّ

دْحُورًا )۳9( لُومًا مَا نَّمَا مَا هَا رَا فَاتُلقَْای فيِ جَا آخَا
همه این کارها، گناهش، در نظر خدا ناپسند است. 
این سفارش ها از جمله حکمت هایی است که خدا به تو 
وحی کرده. پس در کنار خدا، معبود دیگری را نپرست؛ 

اگرنه با خفت وخواری به جهنم انداخته می شوی.

تفسیری بر نظام نامه اخلاقی سوره اسرا /۳
حرمت زندگی
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